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Кроч на свой родны, 
дзвінскі ўзгорак,

каб глядзець 
у будучую сінь

СУПРАЦІЎ

 ПАДТРЫМКА ПАЛІТЫЧНЫ ПЕРАСЛЕД

Чытайце  сайт  
Віцебскага  раёна: 

               vicebskreg.by

«Мікалай піша, што ў яго ўсё 
нармальна. Але як можа быць 
«нармальна», калі піша, што 
яго пазбавілі доўгатэрміновага 
спаткання?»  – хвалююецца маці 
палітвязня Людміла. Непакоіць яе і 
тое, што сын наагул не атрымаў ад яе 
ніводнага ліста. У апошнім напісаў, што 
гэта адбываецца праз тое, што лісты 
проста «не прапускаюць».

Пасля таго, як 27 сакавіка  Мікалая 
Чарняўскага, этапавалі ў калонію, 
сямейнікі атрымалі ад яго ўсяго два 
лісты. Апошні пазначаны датай 12 
красавіка. Пасля – ані званкоў, ані 
лістоў. Родныя хвалююцца. Перасталі 
атрымліваць адказы на свае лісты 
таксама сваякі і знаёмыя Чарняўскага. 
Маці тэлефанавала ў калонію. Там 
паведамілі толькі адно: Мікалая 
перавялі з каранціну ў пяты атрад.

Людміла Чарняўская кажа, што цяпер 
кожны дзень для яе пачынаецца са 
спадзеву на доўгачаканы ліст ад сына.

Паводле яе слоў, калі сына 
ўтрымлівалі ў віцебскім СІЗА-2, яна 
сустракалася з ім ці не кожны тыдзень. 
Праўда, пагаварыць асабліва не 
давалі. Спынялі на самых бяскрыўдных 
эпізодах.

«Сын заўжды быў у масцы, я бачыла 
толькі ягоныя вочы. Аднойчы не 
вытрымала і сказала: «Сынок, пакажы 
твар, як ты там?» Вельмі здзівілася, што 
ён трапіў у ШІЗА, бо па сваім характары 
вельмі спакойны. Аказалася, проста 
за тое, што дрэнна пагаліўся», – 
прыгадвае Людміла Чарняўская.

Нагадаем, 33-гадовы жыхар Гарадку 
Мікалай Чарняўскі быў  асуджаны на 
паўтара года  зняволення паводле 
арт. 369 КК і арт.365 КК – за абразу 
прадстаўніка ўлады (за фразу 
«вырадак у пагонах») і ўмяшанне ў 
дзейнасць супрацоўніка ўнутраных 
спраў. Пастанову аб пакаранні прыняў 
15 снежня 2020 году суд Гарадоцкага 
раёну. Скарга на прысуд у Віцебскі 
абласны суд выніку не дала. 9 сакавіка 
суд вышэйшай інстанцыі пакінуў 
рашэнне раённага суду без зменаў, а 
скаргу – без задавальнення.

Мікалай Чарняўскі быў прызнаны 
праваабарончай супольнасцю 
палітвязнем.

Прызначанае пакаранне Чарняўскі 
адбывае ў ПК № 2 гораду Бабруйску.

Напісаць ліст палітвязню Мікалаю 
Аляксандравічу Чарняўскаму можна на 
адрас: 213800, Магілёўская вобласць, 
г. Бабруйск, вуліца Сікорскага, 1, ПУ 
«ПК-2», атрад №5.

Па стане на 23 красавіка ў Беларусі 
прызнаныя палітычнымі вязнямі  358 
чалавек.

Якаў Дрозд

Маці палітвязня Мікалая Чарняўскага, які адбывае пакаранне ў 
бабруйскай калоніі, расказала «Віцебскай Вясне», што яе лісты 
не даходзяць да сына. У лісце з калоніі ён паведаміў, што не 
атрымаў ад яе ніводнага. Напісаў таксама, што яго пазбавілі 
доўгатэрміновага спаткання.

НЕ ЎСЕ ЛІСТЫ ДАХОДЗЯЦЬ

25 красавіка з віцебскага СІЗА пасля 
чарговых 10 сутак адміністрацыйнага 
арышту выйшаў на волю 62-гадовы 
віцебскі актывіст Мікола Качурэц. 
Неўзабаве пасля сустрэчы з жонкай і 
сябрамі ён быў ізноў затрыманы – разам 
з жонкай Марынай. Але праз паўтары 
гадзіны іх выпусцілі з Першамайскага 
РАУС без складання пратаколу.

Мікола Качурэц адбываў дзесяць 
сутак  арышту, якія нібыта не адседзеў 
да канца яшчэ ў жніўні 2020-га году, калі 
быў затрыманы ў дзень прэзідэнцкіх 
выбараў.

Да віцебскага СІЗА 25 красавіка 
сустрэць Качурца прыйшла ягоная 
жонка Марына і каля дзесяці сяброў 
і знаёмых. Аднак у прызначаны час 
(16.20) Мікола не выйшаў. Выпусцілі яго 
на дваццаць хвілін раней, перадаўшы 
супрацоўніку Першамайскага РАУС 
для правядзення прафілактычнай 
размовы. Таму доўгачаканая сустрэча 
з жонкай, сябрамі і журналістамі 
адбылася пазней на праспекце 
Будаўнікоў.

Праз 15 хвілін пасля сустрэчы Качурэц 
з жонкай зайшлі ў двор бліжэйшага 
дому, дзе і былі затрыманыя. Іх адвезлі 
ў Першамайскі РАУС, адкуль выпусцілі 
праз паўтары гадзіны. Мікола Качурэц 
кажа, што пратаколы на іх не складалі, 
але хацелі дазнацца, хто і навошта іх 
здымаў на камеру.

Яшчэ да затрымання Мікола 
Качурэц паспеў расказаць, што рэжым 
утрымання для палітычных у віцебскім 
ІЧУ нагадвае зараз канцлагерны. За 
дзесяць сутак ахоўнікі далі курцам 

прыкурыць не больш за 5-6 разоў, ды і 
тое баяліся. Апраўдваліся, што, маўляў, 
не яны пішуць такі сцэнар. У Качурца 
забралі кнігу  Паўла Севярынца  –  «як 
экстрэмісцкую». Кажа, што давялося 
чытаць Івана Шамякіна, якую таксама 
забралі праз паўгадзіны.

Наракаў, што за суткі робяць пяць-
сем праверак, і адну («а то і дзве-тры») 
уначы.

Мікола лічыць, што такія жорсткія 
ўмовы ўтрымання адміністрацыя 
СІЗА стварае адмыслова. Напрыклад, 
зранку з камераў забіраюць матрацы 
і коўдры, пераносяць у асобны пакой. 
А ўвечары праз тое, што і коўдры і 
матрацы маюць аднолькавыя колеры, 
людзям дастаюцца чужыя спальныя 
прыналежнасці.

Усцешыўся Качурэц хіба з таго, 
што гэтым разам у камерах не было 
аніводнага прыхільніка Лукашэнкі.

 «Паставілі неяк уначы ля сцяны 
на агляд. Ахоўнік загадаў паставіць 
ногі разам, але, як я гэта зрабіў, яму 
не спадабалася. Удар прыйшоўся 
па нагах ці то гумавай палкай, ці то 
абуткам. Разы тры ён мяне ўдарыў, 
але я не зварухнуўся. Наступны ўдар 
прыйшоўся па галаве, і я ўдарыўся 
скулай аб сценку. Нейкае беспантовае 
катаванне! Яны нават не разумеюць, 
што тэрмін праходзіць хутчэй, калі 
нейкі варушняк ідзе», – распавёў 
Мікола Качурэц.

Ён прызнаецца, што хоць не 
ўпершыню трапіў за краты, гэты арышт 
стаўся самым цяжкім.

Ян Сведка

Міколу Качурца затрымалі праз гадзіну пасля вызвалення з ІЧУ. 
Разам з жонкай.

ПАСЛЯ ВЫЗВАЛЕННЯ 
ЗАТРЫМАЛІ

Цяпер — час посту, і, як праваслаўны 
вернік, Павел рыхтуецца да Пасхі. Нават 
посціць, хаця і  знаходзіцца ў  цалкам 
не спрыяльных для гэтага ўмовах.

«Уяўляеш, матулечка, як  толькі 
я  напісаў у  лістах да  вас, што збіраюся 
посціць  — адразу з’явіліся біточкі, 
з’явіліся вараныя яйкі, чаго ніколі раней 
не  было. А  што  ж рабіць? Прыходзіцца 
аддаваць сукамерніку. Ён  вельмі 
задаволены, а  я  гартую сваю волю»,  — 
напісаў сын. Некалі мы  дамовіліся з  ім, 
што ён  ніколі не  будзе галадаць, але 
па  божым календары такія іспыты для 
сябе ён  робіць»,  — распавядае Тацяна 
Севярынец.

Па  словах маці, Павел прасіў, каб 
да  яго пусцілі святара. Духоўнік Паўла 
памёр, але некалькі святароў па  сваёй 
волі пагаджаюцца да  яго прыйсці. 
Адміністрацыя, аднак, спасылаецца 

на  пандэмію і  духоўныя патрэбы 
палітвязня ігнаруе.

«Раней на  Валадарку да зняволеных 
з  храму, што на  вайсковых могілках, 
заўсёды хадзіў айцец Васіль. Дарэчы, 
там ёсць адмысловы малельны 
пакой, дзе любы зняволены можа 
паспавядацца»,  — удакладняе Таццяна 
Севярынец.

Маці палітвязня расказвае, што 
пэўны час з  Паўлам у  адной камеры 
сядзеў мужчына, зняволены 
паводле арт.  328 (незаконны абарот 
наркатычных сродкаў). І  Паўлу ўдалося 
яго евангелізаваць. Былы наркаман 
прыйшоў да  Госпада, пакаяўся 
ва ўжыванні і распаўсюдзе наркотыкаў, 
папрасіў, каб пахрысцілі ягонае дзіцяці, 
якое да таго было няхрышчанае.

Пасля гэткіх пераменаў сваякі 
зняволенага звязваліся з жонкай Паўла 

Вольгай Севярынец, дабраслаўляючы 
Паўла за ягоны духоўны подзвіг. Праўда, 
праз пэўны час мужчыну перавялі 
ў  іншую камеру. Цяпер у  Паўла іншы 
сукамернік.

За  кратамі Павел працягвае пісаць 
чарговую кнігу «Беларусаліму». Маці 
нават прыспешвае яго, бо  ёй  вельмі 
цікава, што там будзе з галоўным героем.

«У  другой кнізе распавядаецца пра 
вызваленне ад  волі д’ябла. Там шмат 
прароцтваў. Неверагодна, але яны 
на кожнай старонцы, хаця кніга выйшла 
ўжо пасля таго, як  Пашу зняволілі, 
і  ён  не  быў сведкам шмат чаго»,  — 
тлумачыць Таццяна Севярынец.

Працуе, чытае і  адказвае на  кожны 
ліст з  волі. За  дзень атрымлівае  15-20 
лістоў, адказвае на кожны. Што тычыцца 
затрымак, дык яны адбываюцца 
не па віне Паўла. Як распавяла Таццяна, 
цяпер сын атрымлівае яшчэ сакавіцкія 
лісты ад  бацькоў. За  час зняволення 
Севярынцы атрымалі 75 лістоў ад сына, 
а ён ад іх — пакуль 56.

Тацяна Севярынец расказала, 
што спачатку справа Паўла была 

перададзеная ў  Вярхоўны суд, 
але адтуль матэрыялы вярнулі 
ў  пракуратуру, а  з  пракуратуры  — 
перадалі ў  Магілёўскі абласны суд. 
Найхутчэй справу будуць разглядаць 
менавіта там, разам са справамі Яўгена 
Афнагеля, Андрэя Войніча, Паўла 
Юхневіча, Максіма Вінярскага, Дзмітрыя 
Казлова і Ірыны Шчаснай.

Тэрмін утрымання пад вартай Паўла 
Севярынца Магілёўскі абласны суд 
падоўжыў да 7 траўня.

Нагадаем, Паўла Севярынца затрымалі 
7  чэрвеня 2020 году ў  Менску. Яму 
некалькі разоў падаўжалі тэрмін 
утрымання пад вартай.  20  жніўня 
ў  дачыненні да  Паўла распачалі 
крымінальную справу за  ўдзел 
у  масавых беспарадках (ч.2  арт.  293  КК 
РБ). Беларускія праваабаронцы 
прызналі Севярынца палітвязнем, 
а  Міжнародная амністыя назвала яго 
вязнем сумлення.

Напісаць Паўлу ліст можна на  адрас: 
220030, Севярынцу П.К., Мінск, вул. 
Валадарскага, 2, СІЗА-1, камера 101.

Якаў Дрозд

Маці палітвязня Паўла Севярынца, які больш за 10 месяцаў 
знаходзіцца за кратамі, падзялілася, пра што піша сын у сваіх 
лістах да яе і бацькі. Па словах Таццяны Севярынец, яна 
атрымала ад Паўла 75 лістоў. Ён не падае духам: піша кнігу, 
посціць і прапаведуе ў камеры.

ПІША КНІГУ, ПОСЦІЦЬ, ПРАПАВЕДУЕ
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ЗДАРЭННЕПАЛІТЫЧНЫ ПЕРАСЛЕД

ЭМІГРАЦЫЯ

 ПРАВЫ ЧАЛАВЕКА

ПРАВАПАРУШЭННІ

Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты “Дзвінскі 
Ўзгорак“ паведаміце рэ-
дакцыі аб гэтым. Калі не 
жадаеце атрымліваць га-
зету, то патэдефануйце.

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, працаўні-
ка, то даем эфектыўныя 
парады па абароне права і 
пошуку бясплатных юрыс-
таў. Звяртайцеся на адрас 
газеты “Дзвінскі Ўзгорак“.

Наша газета стала 
размяшчацца на партале 

http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 

могуць яе спампаваць 
яшчэ да з’яўлення газеты 

на паперы.

Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты “Дзвінскі 
Ўзгорак“ паведаміце рэ-
дакцыі аб гэтым. Калі не 
жадаеце атрымліваць га-
зету, то патэдефануйце.

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, працаўні-
ка, то даем эфектыўныя 
парады па абароне права і 
пошуку бясплатных юрыс-
таў. Звяртайцеся на адрас 
газеты “Дзвінскі Ўзгорак“.

Наша газета стала 
размяшчацца на партале 

http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 

могуць яе спампаваць 
яшчэ да з’яўлення газеты 

на паперы.

21 красавіка ля пасольства 
Расеі ў Варшаве прайшла 
акцыя салідарнасці з 
палітвязнямі Беларусі і Расеі. 
Для беларускай аўдыторыі 
стрым з мерапрыемства 
вяла віцебская блогерка 
Алена Янушкоўская. Пасля 
пераследу з боку сілавых 
структураў Алена разам з 
дачкой і ўнучкамі вымушаная 
была з'ехаць з краіны.

Праз тэлеграм-каналы да 
ўдзелу ў акцыі салідарнасці 
арганізатары запрасілі 
беларусаў і ўкраінцаў, якія 
часова атабарыліся ў Варшаве. 
Выступы гучалі па-польску, 
па-руску і па-ўкраінску.

Удзельнікі акцыі выказалі 
словы падтрымкі расейскаму 
апазіцыйнаму лідару Аляксею 
Навальнаму, які адбывае 
пакаранне ў папраўчай калоніі 
№2 ва Ўладзімірскай вобласці 
РФ і патрабуе тэрміновай 

Жыхарка Віцебскага раёну блогерка Алена 
Янушкоўская выступіла на акцыі салідарнасці ў 
Варшаве.

ВЫСТУП НА АКЦЫІ Ў ВАРШАВЕ

Увечары 21  красавіка 
да  пенсіянеркі па  інваліднасці 
Валянціны Крыштопенка 
з  пасёлку Кастрычніцкая 
Віцебскага раёну прыйшлі 
судовыя выканаўцы. Яны 
арыштавалі маёмасць 
жанчыны і  яе  дачкі на  суму 
615  рублёў. У  пералік 
арыштаваных рэчаў, апрача 
тэхнікі, трапілі нават 
дэкаратыўны камін, ваза для 
цукерак і  стары насценны 
гадзіннік...

Судовыя выканаўцы 
прыйшлі да  Валянціны 
Крыштопенка  разам 
з  участковым. Паведамілі, 
што вымушаныя апісаць 
маёмасць, каб накласці 
на  яе  арышт, бо  Валянціна 
своечасова  не  аплаціла 
штрафы, прысуджаныя 
ёй паводле арт. 23.34 КаАП.

Рэчы апісвалі ў  прысутнасці 
дачкі Валянціны  Святланы 
Шумаравай, якой належыць 
большая частка маёмасці 

ў  кватэры. Спадарыні 
Святлане давялося даказваць 
гэта дакументальна. Тым 
не  менш, судовыя выканаўцы 
арыштавалі набытыя 
Святланай тэлевізар Xiaomi 
і  мікрахвалёвую печ Sam-
sung. У  пералік трапілі нават 
дэкаратыўны камін памерам 
з  далонь і  карціна, падораная 
Святлане на дзень народзінаў.

Як  расказала Валянціна, 
выстаўлены выканаўцамі кошт 
тэхнікі значна не  дацягвае 
да  рынкавага. Гэтак, набыты 
колькі гадоў таму за 900 рублёў 
тэлевізар судовыя выканаўцы 
ацанілі на  150  рублёў. 
А  мікрахвалёўку  — усяго 
на  20  рублёў. Агульная 
сума апісанай маёмасці 
складае 615 рублёў.

Валянціну папярэдзілі, 
што найбліжэйшым часам 
ёй  неабходна аплаціць гэтую 
суму  — або рэчы будуць 
канфіскаваныя. Дзе знайсці 
такія грошы, Валянціна пакуль 

не ведае.
«У гэтай кватэры, акрамя мяне 

самой ды маіх дачкі з унучкай, 
мне нічога не  належыць, 
як і сама кватэра прынамсі», — 
кажа Валянціна. Дадала, што 
родных у яе не можа адабраць 
ніводны суд свету.

Прычынай прыезду 
судовых выканаўцаў сталі 
неаплачаныя штрафы, 
прысуджаныя Валянціне 
Крыштопенка па  артыкуле 
23.34. Пенсіянерка застаецца 
вінная дзяржаве  больш 
за  1600  рублёў.  8  сакавіка 
жанчыне  блакавалі 
банкаўскую картку, каб 
спагнаць штрафы з  пенсіі. 
Раней, у  студзені 2021  году, 
у  кватэры Валянціны  адбыўся 
ператрус.

Растэрміноўку аплаты 
штрафаў у  Віцебскім раённым 
судзе Валянціне не  далі, 
нягледзячы на  маленькі 
памер пенсіі і  неабходнасць 
рэгулярна набываць лекі. 
Рашэнне прымаў суддзя Міхаіл 
Зубеня.

«Віцебская вясна»

У вазочніцы Валянціны Крыштопенка з Віцебскага 
раёну судовыя выканаўцы арыштавалі маёмасць.

АРЫШТАВАЛІ МАЁМАСЦЬ

медычнай дапамогі.
Беларускае пытанне 

агучыла Алена Янушкоўская.
«Зусім нядаўна мы прыехалі 

з Беларусі. Дакладней, мы 
збеглі з Беларусі. Я, мая 
дачка і двое ўнукаў. Збеглі 
ад рэпрэсій. Нас саджаюць 
у турмы, нас забіваюць, нас 
катуюць. І я вельмі хачу, 
каб сусветная супольнасць, 
ЕЗ звярнулі на гэта ўвагу. 
Лукашэнка – гэта праект 
Масквы. Ён ніколі не трымаў 
слова. Ён трымаецца за трон, 
каб пазбегнуць адказнасці. 
Я прашу, каб сусветная 
супольнасць зрабіла 
неабходныя захады супраць 
таго, што ў цэнтры Еўропы 
«квітнее» фашызм. Жыве 
Беларусь!» – рэзка выказалася 
спадарыня Алена.

Прысутныя на 
мерапрыемстве беларускія 
ўцекачы адказалі воклічам 

«Жыве!»
Як патлумачыла спадарыня 

Алена, перад выступам і 
пасля яго яна вяла стрым, 
паказваючы не толькі 
выступоўцаў, але і ўдзельнікаў 
акцыі, таму не бачыла, ці 
выступаў яшчэ хто з беларусаў. 
Праз дзесяць хвілін пасля 
свайго выступу Янушкоўская 
вымушаная была сысці з 
імпрэзы. Польскія паліцыянты 
прапанавалі разыходзіцца, 
бо ў сувязі з пандэміяй акцыя 
была разлічаная на меншую 
колькасць удзельнікаў.

«Натуральна, што ў душы 
ўсё кіпіць. Не ўдзельнічаць 
у акцыі я проста не магла. 
Не магла не выказаць сваю 
пазіцыю. Я люблю сваю краіну! 
Хачу як мага хутчэй вярнуцца 
дадому. Я бачу, што творыць 
Пуцін, уцягваючы ў канфлікт 
з Украінай і Беларусь. Бачу 
ягоныя непрыхаваныя і 
падступныя інтарэсы да нашай 
незалежнасці», – патлумачыла 
Алена Янушкоўская.

Ян Сведка

На  днях вынесен приговор 
виновнику ДТП, которое 
произошло в  окрестностях 
Витебска в  2020 году 
и в результате которого погибли 
два человека.  

Как выяснилось в ходе 
расследования уголовного 
дела, водитель авто находился 
в состоянии алкогольного 
опьянения.

В тот день 29-летний житель 
одной из деревень Витебского 
района прилично выпил. 
Придя в магазин за добавкой, 
встретил односельчанина, 
который попросил его отвезти 
в агрогородок Новка, мужчина 
согласился. По дороге в 
агрогородок приятели заехали 
в соседнюю деревню за двумя 
знакомыми.

– На 257 километре дороги 
Минск-Витебск водитель не 
справился с управлением 
автомобиля «БМВ» и 
машина вылетела в кювет, 
перевернувшись 7 раз, – 
рассказывает замначальника 
отдела прокуратуры Витебской 
области Виталий Сузанский. – 
Пассажиры, сидевшие на заднем 
сиденье не пристегнутые 
ремнями безопасности, 
погибли на месте аварии.

Как добавил собеседник, 
впоследствии было 
установлено, что автомобиль 
ехал со скоростью не менее 165 
км в час. При этом до аварии 
машина была технически 
исправной, погодные и 
дорожные условия в тот момент 
никак не влияли на управление 
транспортным средством.

Эта история – трагический 
урок для всех, кто позволяет 
себе садиться за руль в 
нетрезвом состоянии.

– Ни в коем случае не 
садитесь в машину к водителю 
с признаками алкогольного 
опьянения и не позволяйте 
этого другим, – говорит 
Виталий Сузанский. – Если 
нет возможности убедить 
выпившего человека отказаться 
от поездки или забрать у 
него ключи от авто, звоните в 
ГАИ. Ведь такая езда чревата 
трагическими последствиями.

Виновник аварии приговорен 
к 8 годам лишения свободы 
с отбыванием наказания 
в колонии поселении и 
лишен права заниматься 
деятельностью, связанной с 
управлением транспортными 
средствами, на 5 лет.

«Витебские вести»

Сотрудниками Витебского 
РОВД вблизи деревни 
Автушково Витебского района 
задержан микроавтобус. 
У ехавших мужчин обнаружены 
пакеты с  темно-зеленым 
веществом.

Вещества были изъяты 
и направлены на исследования 
в управление Государственного 
комитета судебных экспертиз 
по  Витебской области. 
Сообщает официальный 
представитель ГКСЭ 
по Витебской области Наталья 
Романова.

По  результатам 
проведенных судебных 
экспертиз установлено, 
что предоставленное 
измельченное вещество 
темно-зеленого цвета 
со  специфическим запахом 
содержит в  своем составе 
никотин и  щелочной 
компонент. Данный 
состав характерен для 
некурительного табачного 
изделия «насвай».

В  отношении мужчин начат 
административный процесс.

Справочно: Основным 

компонентом насвая является 
табак и  гашеная известь. 
В  смесь также добавляют 
верблюжий кизяк или 
куриный помет, иногда 
масло, которые выполняют 
формообразующую функцию 
при гранулировании молотого 
табака. Для улучшения вкуса 
подмешивают сухофрукты 
и  приправы. Поскольку 
насвай содержит экскременты 
животных, то  употребляя его, 
чрезвычайно легко заразиться 
разнообразными кишечными 
инфекциями и паразитарными 
заболеваниями, включая 
вирусный гепатит.

«Віцьбічы»

В Витебском районе правоохранители изъяли 
более 5 килограммов насвая.

НАЧАТ АДМИНИСТРАТИВНЫЙ 
ПРОЦЕСС

— Пришел в садик человек 
и говорит: «Сдавайте деньги 
на лотерею — по рублю». Как 
называется лотерея, сколько 
стоит билет, отдадут ли мне 
его, когда розыгрыш — 
ничего не знает. Да и билетов 
еще нет. Говорят: «Билеты еще 
не закуплены, мы пока только 
собираем деньги, но они будут 
позже», — рассказывает Елена 
(имя изменено), воспитатель 
одного из витебских детсадов.

Педагог говорит, что 
«пришлось-таки сдать рубль»:

— Но при этом мы нигде не 
расписывались. Многие даже 
уже ни о чем и не спрашивают 
и не возмущаются: за столько 
лет это уже настолько вошло в 
привычку, что человек просто 
отдает деньги — и все.

Попытать счастья в игре 
работников этого сада 
просили и раньше — это была 
лотерея «Придвинье».

— Но это происходило 
не так часто. А сейчас 
постоянно какие-то сборы: 
то на подписку на госиздания 
— по 5 или 6 рублей, то на 
Красный Крест, то в Фонд 
мира — чаще всего по рублю, 
то на «Славянский базар» — 
кажется, по 5 рублей. А сейчас 

вот, в апреле, собирали на 
субботник и на эту странную 
лотерею, на которую еще даже 
нет билетов.

На субботник, который 
прошел по всей стране 
17 апреля, в этом садике 
скидывались по 3,5 рубля.

Зарплата Елены составляет в 
среднем 600 рублей.

TUT.BY

За ДТП с двумя погибшими в Витебском районе 
водитель приговорён к 8 годам лишения свободы.

8 ЛЕТ ЛИШЕНИЯ 
СВОБОДЫ

Воспитатели из Витебска жалуются на «поборы» 
на различные нужды: то на субботники, то в Фонд 
мира, на Красный Крест, подписка на госгазеты... 
«Но тренд этого сезона — добровольно-
принудительная покупка лотерей», — 
рассказывают педагоги.

ПЕДАГОГИ 
ВИТЕБСКА 

ЖАЛУЮТСЯ
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АЗБУКА ПАЛІТАЛОГІІ

ЗАМАХФІНАНСЫ

Калі хочаце ўбачыць за дрэвамі лес, варта выйсці 
з лесу. Складана ацаніць сістэму ў цэлым, калі 
знаходзіцца ўнутры сістэмы. Позірк увесь час 
чапляецца за канкрэтыку. Праблема, аднак, 
палягае ў тым, што любая складаная сістэма 
ўтрымлівае мільёны канкрэтных фактаў. Але 
сістэма — гэта не іх механічная сума. Яна ўзнікае 
як вынік бесперапыннага ўзаемадзеяння фактаў 
паміж сабой.

У ЧАКАННІ ДАСКАНАЛАГА ЗАКАНАДАЎСТВА

Паспрабую патлумачыць 
гэта з дапамогай культуролага 
Андрэя Пеліпенкі: «Бактэрыі, 
якія жывуць у страўніку 
нейкай істоты, калі ўявіць іх 
як разумных істот, могуць 
мець сваю „карціну свету“, 
свой гарызонт разумення 
падзей, якія адбываюцца з імі, 
працэсаў. Але гэты гарызонт 
фатальна абмежаваны іх 
функцыямі, і вобраз арганізма 
як цэлага ў іх уяўленні заўсёды 
паўстае скажоным. Пры 
гэтым іх уласная рэфлексія 
з нагоды „сэнсу жыцця“ і да 
таго падобнага будзе даволі 
далёкай ад сапраўднага 
прызначэння функцый, якія 
яны выконваюць...»

За патокамі фактаў, што 
былі згенераваныя падзеямі 
лета 2020 года, не так проста 
ўгледзець працэсы. Акрамя 

дыстанцыі, для гэтага 
патрэбны і час. Таму любыя 
высновы, зробленыя сёння, 
акажуцца ў лепшым выпадку 
павярхоўнымі.

Адзінае, на што можна 
абаперціся, — гэта мінулы 
досвед. Беларускай мадэлі 
пайшоў 27-ы год. Наіўна 
было б чакаць, што яе 
рэакцыя на масавыя пратэсты 
сфарміравалася пад уплывам 
страхаў канкрэтнай асобы 
(асоб) у рэжыме «тут і цяпер». 
Памыляецца і той, хто лічыць, 
што стаў сведкам нараджэння ў 
грамадстве і дзяржаве чагосьці 
прынцыпова новага.

Тых, хто пайшоў у адрыў, не 
дагнаць

У Пасланні—2013 слова 
«мадэрнізацыя» згадвалася 
49 разоў, у Пасланні—2020 
— толькі 2 разы! Прыватны 

выпадак або тэндэнцыя? А 
калі тэндэнцыя, то якая яе 
прырода?

Прыгадаю словы эканаміста 
Якава Міркіна: «Ні адна 
мадэрнізацыя ў Расіі не 
праходзіла без „кантракта“ 
з Захадам. Ад XVII стагоддзя 
да дыктатуры пралетарыяту. 
Сталінская мадэрнізацыя была 
запушчана не толькі рэпрэсіямі, 
але і масавымі пастаўкамі з 
ЗША і Германіі — заводаў, 
тэхналогій, абсталявання. Яе 
ключавая фігура — Альберт 
Кан, выбітны амерыканскі 
прамысловы архітэктар, 
які паставіў на паток больш 
за пяцьсот заводаў у СССР. 
Кантракт Кана з СССР склаў 2 
мільярды долараў (каля $30 
мільярдаў па цяперашніх 
цэнах)».

Да трэцяга падзелу Рэчы 
Паспалітай (1795 г.) тэрыторыя 
цяперашняй Беларусі 
была часткай заходняй 
цывілізацыі. На жаль, змена 
цывілізацыйнай ідэнтычнасці 
— не рэдкасць у гісторыі. 
Тое, што было, — сплыло, і за 
савецкі перыяд цывілізацыйны 
вектар у Беларусі канчаткова 
развярнуўся на 180.

Можна доўга спрачацца 
пра прычыны распаду СССР, 
але тое, што ён не даў рады 
пераходу ад індустрыяльнага 
да постіндустрыяльнага 
этапу развіцця, сумневаў не 
выклікае.

Гісторыя ведае 
мноства прыкладаў, калі 
індустрыялізацыя, з яе масавай 
вытворчасцю на гіганцкіх 
фабрыках, праводзілася пад 
кіраўніцтвам бюракратыі. Але 
постіндустрыяльная эканоміка 
без узмацнення асабістай 
аўтаноміі немагчымая. Тут 
колькі ні ўмацоўвай вертыкаль 
улады, колькі ні давай 
абавязковых да выканання ЦУ, 

тых, якія пайшлі ў адрыў, не 
дагнаць.

У 80-я гады я неаднаразова 
назіраў, як калегі ў СКТБ 
«Інтэграл» капіравалі заходнія 
мікрасхемы (распрацоўвалі 
аналагі). Паўтарыць іх подзвіг 
немагчыма. Мы адсталі 
назаўжды. Субмікронныя 
тэхналогіі не пра нас. Час 
запазычанняў скончыўся.

Сусветную статыстыку 
перапісвае В’етнам. Зразумела, 
з дапамогай найбуйнейшых 
IT-карпарацый. З В’етнамам 
яны супрацоўнічаюць, з 
Расіяй і Беларуссю — не. 
Але будаўнікоў Саюзнай 
дзяржавы гэта не засмучае. 
Нібы ліса з байкі Крылова, яны 
пераконваюць сябе ў тым, 
што ў такім супрацоўніцтве не 
маюць патрэбы.

….
У адказ на запыт простых 

грамадзян
Пошук ворагаў на працягу 

ўсёй гісторыі беларускай 
мадэлі разглядаецца ў якасці 
галоўнай дзяржаўнай працы. 
Абуджэнне грамадства ад 
палітычнай спячкі павысіла 
яе актуальнасць на парадак, 
а заадно да завоблачных 
вышынь вырас і статус 
тых, хто на пошуку ворагаў 
спецыялізуецца.

Эфектыўнасць у XXI 
стагоддзі дасягаецца за кошт 
падзелу працы, таму збіццём 
«пратэстуноў» справа не 
абмяжоўваецца. Да праблемы 
вырашана падысці комплексна, 
пра што і нагадаў адзіны 
палітык 18 сакавіка на «нарадзе 
аб выкананні даручэнняў па 
ўдасканаленні заканадаўчых 
актаў у сферы забеспячэння 
нацбяспекі і аховы грамадскага 
парадку».

Падставай для ўдасканалення 
заканадаўства паслужыў 
«запыт простых грамадзян 

на забеспячэнне грамадскай 
бяспекі, захаванне парадку 
і міру ў краіне». Куды ж 
без яго?! Не па ўласнай жа 
ініцыятыве занепакоіліся на 
вяршыні «вертыкалі» аховай 
канстытуцыйнага ладу?

Сур’ёзна занепакоіліся. У 
артыкуле 25-м Асноўнага закона 
чытаем: «Ніхто не павінен 
падвяргацца катаванням, 
жорсткаму, бесчалавечнаму 
або зневажальнаму для 
яго годнасці абыходжанню 
ці пакаранню, а таксама 
без яго згоды падвяргацца 
медыцынскім або іншым 
доследам».

У якасці каментара прыводжу 
фрагмент з агляду ПЦ «Вясна» за 
2020 год. «На дадзены момант 
ПЦ „Вясна“ задакументавана 
больш за 1000 сведчанняў 
ахвяр катаванняў. Іх аналіз 
дазваляе сцвярджаць, што 
катаванні насілі масавы, 
сістэмны характар і з’яўляліся 
арганізаванай, палітычна 
матываванай карнай акцыяй 
улад па застрашванні 
беларускага грамадства».

****
І ў заключэнне каментар 

да каментара: «Мабілізацыя 
асобасных рэсурсаў пры 
адначасовым узбагачэнні 
іх якасці — праблема 
любой краіны, вымушанай 
ажыццяўляць тэхналагічныя 
мадэрнізацыі ў адказ на знешнія 
выклікі» (Аляксандр Ахіезер, 
гісторык).

На жаль, тэхналагічная 
мадэрнізацыя для беларускай 
мадэлі больш не актуальная. 
Такім чынам, спасылкі на 
25-ы артыкул Канстытуцыі 
выглядаюць сёння 
анахранізмам. Мяркую, гэты 
факт не пройдзе міма чальцоў 
Канстытуцыйнай камісіі.

Сяргей Нікалюк
“Новы Час”

Як паведамляецца, указ 
прыняты ў мэтах прывядзення 
заканадаўства ў адпаведнасць 
з законам ад 30 чэрвеня 2020 
года N 36-3 «Аб змяненні 
законаў па пытаннях валютнага 
рэгулявання і валютнага 
кантролю», які ўступае ў сілу з 9 
ліпеня 2021 года.

З аднаго боку, указ, як 
і сам закон, адмяняе ўсе 
цяпер існуючыя валютныя 
абмежаванні. Але з іншага, 
указ № 154 дае Нацбанку 
паўнамоцтвы сумесна з 
Саўмінам уводзіць валютныя 
абмежаванні «ў выпадку 
пагрозы эканамічнай бяспецы, у 
тым ліку стабільнасці фінансавай 
сістэмы, калі сітуацыя не можа 
быць вырашана іншымі мерамі 
эканамічнай палітыкі». Прычым 
якіх-небудзь абмежаванняў 
на гэтыя самыя абмежаванні 
няма і Нацбанк можа нават 
усталяваць поўную забарону 
на правядзенне валютных і 
валютна-абменных аперацый. 
Адзінае, абмежаванні могуць 

быць устаноўлены тэрмінам да 
1 года.

Нацыянальнае антыкрызіснае 
ўпраўленне (НАУ) ужо 
пракаментавала ўказ Лукашэнкі, 
назваўшы яго падрыхтоўкай 
да канфіскацыі ў насельніцтва 
сродкаў.

«Пра цяперашнюю сітуацыю 
ў эканоміцы мы ўжо пісалі 
не раз — і папярэджвалі 
пра абмежаванні. Сёння 
нам усім важна зразумець: 
акрамя абмежаванняў, ні ў 
Нацбанка, ні ў рэжыму не 
засталося адэкватных метадаў 
рэгулявання эканомікі. А для 
ўтрымання ўлады рэжым пойдзе 
на любыя меры — ад забароны 
на продаж валюты да замарозкі 
і нават экспрапрыяцыі ўкладаў. 
Тут нам варта ўспомніць і 
выкрыццё дэпазітарных ячэек 
у „Белгазпрамбанку“ ў чэрвені 
2020 года, змесціва якіх да гэтага 
часу вярнулі далёка не ўсім», — 
заяўляюць у НАУ.

Л. Антонаў
Паводле ej.by

Лукашэнка падпісаў указ № 154, якім Нацбанку 
даецца права ўводзіць валютныя абмежаванні аж 
да поўнай забароны на ўсе валютныя аперацыі.

УВЯДУЦЬ ВАЛЮТНЫЯ 
АБМЕЖАВАННІ?

Былы сілавік Павел Кулажанка, 
які жыве ў Нью-Ёрку, распавёў 
Tut.by, што ў эфіры было некалькі 
фрагментаў з розных анлайн-
сустрэч.

— Гэта быў адкрыты 
дыскусійны клуб, які збіраўся 
са студзеня месяца. Склад 
удзельнікаў канферэнцый 
таксама змяняўся. Канферэнцыі 
рассылаліся вельмі многім 
людзям. На нашай дыскусійнай 
пляцоўцы абмяркоўвалася ўсё 
тое, што абмяркоўваецца на 
кухнях кожны вечар у любой 
беларускай сям’і: як паскорыць 
сыход Лукашэнкі, — растлумачыў 
Кулажанка.

Ён падкрэслівае, што дыскусіі 
тэарэтыкаў нічога супольнага 
з падрыхтоўкай і планаваннем 
забойстваў і пераваротаў не 
маюць.

— Хоць цяпер праўладныя 
СМІ спрабуюць хоць як-то 
«нацягнуць саву на глобус» і 
апраўдаць выкраданне ў Расіі 
двух грамадзян Беларусі і 
дастаўку іх у Мінск, куды яны ў 
бліжэйшы час не збіраліся, — 
дадаў «змоўшчык».

З нагоды падачы ўрыўкаў 
з анлайн-дыскусій у сюжэце 
дзяржтэлебачання Павел 
Кулажэнка выказаўся вельмі 
лаканічна: «Ні слова праўды».

— Там многія фразы выразаныя 
з кантэксту, каб прадставіць 
інфармацыю ў святле, выгадным 
уладам.

«Усё можна абмеркаваць. 
А вось атрымаць грошы і 
займацца планаваннем — 
зусім іншае»

Яшчэ адзін з «сямёркі», 
навуковец Аляксандр Перапечка, 

які таксама пражывае ў ЗША, 
у каментары Радыё Свабода 
адзначыў, што здзіўлены тым 
фактам, што размовы паміж 
ім і яго калегамі па Zoom сталі 
падставай для гучных заяў аб 
тэрарызме. Паводле яго слоў, 
такія рэгулярныя відэаперамовы 
вядуцца ўжо амаль паўгода. 
Ён таксама дадаў, што ўрыўкі 
некаторых з гэтых дыскусій 
публікуюцца на сайце geostrat-
egy.info.

Перапечка падкрэсліў, што 
падчас анлайн-дыскусій вяліся 
дыскусіі аб усіх магчымых і 
немагчымых варыянтах сцэнара 
пераадолення глыбокага 
палітычнага крызісу ў Беларусі. На 
пытанне, ці абмяркоўвалася тэма 
перавароту ў Беларусі падчас 
такіх анлайн-канферэнцый, 
Аляксандр Перапечка адказаў 
сцвярджальна.

— Дзяржаўны пераварот 
— галоўны спосаб пазбавіцца 
ад крывавай дыктатуры. 
Але паўтараю: усё можна 
абмеркаваць. А вось атрымаць 
грошы і займацца планаваннем 
— зусім іншае — падкрэслівае 
навуковец.

У сюжэце АНТ паказалі сем чалавек, якія нібыта 
планавалі замах на Аляксандра Лукашэнкі і 
членаў яго сям’і, а таксама пераварот. Некаторыя 
з іх пракаментавалі запісы анлайн-канферэнцый, 
прадэманстраваных у эфіры.. В сенсационных 
сообщениях про «вооруженный мятеж» и планы 
убийства Лукашенко много странного. О ряде 
противоречий и нестыковок пишет в своем 
Фейсбуке политолог Валерий Карбалевич.

АБМЕРКАВАННЕ Ў ІНТЭРНЭЦЕ 
ВЫДАЛІ ЗА ПАДРЫХТОЎКУ ЗАМАХУ
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ПРАБЛЕМА МУС

ЛІТВА І БЕЛАРУСЬ

«Справа змоўшчыкаў»
Нагадаем, 17 красавіка Аляксандр 

Лукашэнка заявіў, што палітолаг 
Аляксандр Фядута, кіраўнік партыі БНФ 
Рыгор Кастусёў і Юрый Зянковіч былі 
датычныя да планавання замаху на яго 
і яго сыноў. Ён таксама заявіў, што за 
падрыхтоўкай замаху стаялі спецслужбы і 
кіраўніцтва ЗША.

Кіраўнік КДБ Беларусі Іван Церцель у 
эфіры тэлеканала АНТ паведаміў, што 
Фядута, Зянковіч і Кастусёў знаходзіліся 
ў злачыннай групе, удзельнікі якой 
распрацавалі і пачалі рэалізоўваць 
план «па фізічнай ліквідацыі Прэзідэнта 
Рэспублікі Беларусь і членаў яго сям’і, 
арганізацыі ўзброенага бунту з мэтай 
захопу ўлады гвалтоўным шляхам». У 
эфіры паказалі фрагменты размовы 
Аляксандра Фядуты і іншых «змоўшчыкаў» 
— Дзмітрыя Шчыгельскага, Ігара Макара, 
Рыгора Кастусёва, Аляксандра Перапечкі 
і Паўла Кулажанкі ў анлайн-канферэнцыі. 
У эфіры таксама заявілі, што «пераварот 
змоўшчыкі намецілі на лета гэтага года, 
чэрвень ці ліпень».

ФСБ Расіі пацвердзіла інфармацыю КДБ 
Беларусі і заявіла, што ўдзельнічала ў 
аперацыі затрымання Фядуты і Зяньковіча 
ў Маскве. Паводле інфармацыі ФСБ, яны 
прыбылі ў горад пасля кансультацый 
у ЗША і Польшчы, каб сустрэцца з 
«апазіцыйна настроенымі генераламі 
Узброеных Сіл Беларусі». Пры гэтым, як 
сцвярджае ФСБ, гвалтоўная змена ўлады ў 
Беларусі планавалася на 9 мая.

Юрась Зянковіч — 43 гады. Быў 
актывістам Партыі БНФ, абіраўся ў 
Ждановіцкі сельскі савет на мясцовых 
выбарах. Дабіўся, каб у пасёлку была вуліца 
Васіля Быкава. У 2007 годзе эміграваў 
у ЗША, атрымаў там грамадзянства. 
Спачатку жыў у Дэнверы (штат Каларада), 
працаваў разносчыкам піцы. Пасля 
перабраўся ў Нью-Ёрк, стаў адвакатам, 
займаўся справамі міграцыі. Хацеў 
вылучацца ад Партыі БНФ кандыдатам 
у прэзідэнты ў 2020 годзе, але прайграў 
Аляксею Янукевічу.

Аляксандр Фядута — 56 гадоў. 
Паліттэхнолаг, літаратуразнавец-пушкініст. 
Быў сакратаром камсамола. У 1994 
увайшоў у каманду Аляксандра Лукашэнкі, 
пасля перамогі на выбарах стаў кіраўніком 

упраўлення грамадска-палітычнай 
інфармацыі Адміністрацыі прэзідэнта. 
Менавіта ён узяў на сябе адказнасць за 
з’яўленне ў газетах «белых плямаў». У 1995 
сышоў з пасады, супрацоўнічаў з многімі 
незалежнымі выданнямі. Аўтар кнігі 
«Лукашэнка. Палітычная біяграфія». У 2010 
годзе стаў адным з кіраўнікоў кампаніі 
«Гавары праўду». У канцы таго ж года 
трапіў у «амерыканку», адсядзеў чатыры 
месяцы.

Аляксандр Перапечка — жыве ў 
Сіэтле (ЗША). Скончыў аспірантуру 
БДУ і дактарантуру Вашынгтонскага 
ўніверсітэта. Доктар філасофіі па 
спецыяльнасці «Эканамічная, сацыяльная 
і палітычная геаграфія». Удзельнік 
міжнародных навукова-аналітычных 
праграм у Беларусі, Расіі, ЗША і Францыі. 
Эксперт па статыстычных мадэлях 
і Усходняй Еўропе. Кансультант па 
геапалітыцы, геастратэгіі і элітам.

Павел Кулажанка — 36 гадоў. Жыве 
ў Нью-Ёрку (ЗША). Служыў ва ўнутраных 
войсках у Полацку і Мінску і АМАПе. 
Сышоў са службы ў 2011 годзе. Скончыў 
юрыдычны факультэт БДУ. У ЗША з’ехаў 
жыць па грын-карце, працуе трэнерам. 
Летам 2020 падтрымаў пратэсты ў Беларусі.

Дзмітрый Шчыгельскі — псіхіятр, які 
ў 2001 годзе завочна паставіў Лукашэнку 
дыягназ. Пасля гэтага пакінуў Беларусь, 
цяпер жыве ў ЗША, займаецца там 
грамадскай дзейнасцю. Ездзіў на вайну ва 
Украіну дабраахвотнікам.

Ігар Макар — 43 гады. Родам з Гродна. 
Былы намеснік камандзіра баявой групы 
антытэрарыстычнага падраздзялення 
МУС Беларусі «Алмаз». Скончыў Акадэмію 
фізічнага выхавання і спорту. Пакінуў 
службу і ўзначаліў ахову былога экс-
кандыдата ў прэзідэнты Аляксандра 
Казуліна, з 2006 года — у эміграцыі. Цяпер 
блізкі да Вольгі Карач.

Рыгор Кастусёў — 64 гады. У савецкія 
часы — дырэктар саўгасах у Магілёўскай 
вобласці, з таго часу асабіста ведае 
Аляксандра Лукашэнкі. У незалежнай 
Беларусі стаў сябрам Партыі БНФ. 
Узначальваў ЖКГ у Шклове. У 2010 годзе 
быў кандыдатам у прэзідэнты ад Партыі 
БНФ, адну ноч пасля выбараў правёў у 
«амерыканцы». На гэты момант старшыня 
Партыі БНФ.

NN.by

ЗАМАХ

В последнее время в травлю втягиваются 
граждане, которые не имеют отношения к 
службе в органах и часто даже не знакомы 
с жертвой.

Таким образом, на передний план 
выходит внешний или социальный 
буллинг — травля представителей 
социальной группы (в данном случае по 
профессиональному признаку) людьми, 
которые к этой группе не принадлежат…

На втором месте — угрозы 
применения физического насилия. 

Психологическое дистанцирование 
тоже является признаком буллинга, 
когда граждане в общественных местах 
ведут себя подчеркнуто неприязненно 
к сотрудникам милиции. Пример 
— отказ обслужить милиционера в 
парикмахерской, на СТО.

Виталий Стуканов выделяет два 
условия возникновения буллинга 
в отношении милиционеров в 
2020 году. Первое — карательный 
образ ведомства и его сотрудников, 
сформированный в общественном и 
профессиональном правосознании. 
В последние десятилетия, отмечает 
автор, наблюдается существенное 

снижение уровня доверия к милиции. 
Сформировался образ сотрудника не 
как защитника граждан, а как карающего 
представителя власти. Автор ссылается 
на свое предыдущее исследование, за 
2019 год, согласно которому более 80% 
опрошенных сотрудников милиции из 
всех регионов идентифицируют свою 
деятельность с наказанием, карой. Это 
приводит к агрессивно-обвинительному 
уклону в работе с гражданами, в том 
числе не нарушающими закон.

Второе условие возникновения 
буллинга — снижение авторитета власти 
и рост социального недовольства. 

— В условиях роста социального 
недовольства 9–12 августа произошли 
столкновения протестующих с 
сотрудниками ОВД, которые применили 
слезоточивый газ, светошумовые 
гранаты, водометы и резиновые пули.  Пик 
социального недовольства действиями 
ОВД с выражением решимости 
бороться и нести жертвы вызвало 
лавинообразное распространение 
информации о беспричинном избиении, 
насилии и пытках протестующих после 
их задержания в РУВД Минска, ЦИП на 

Окрестина. В большинстве случаев ОВД 
и другие органы правопорядка не смогли 
аргументированно опровергнуть активно 
тиражируемую негативную информацию 
о немотивированном насилии со 
стороны милиции, а также обосновать 
необходимость применения жестоких 
мер к протестующим. Неубедительно 
звучали заявления о том, что «разберемся 
потом, когда все закончится», также 
осталось без информационного и 
общественного внимания решение власти 
создать комиссию по расследованию 
фактов неправомерного обращения с 
задержанными. Как следствие, события 
9–12 августа 2020-го обусловили крайнее 
нагнетание социальной напряженности 
и углубление протестных настроений 
в обществе, что обусловило рождение 
массового буллинга сотрудников органов 
внутренних дел.

Задержали пять студентов — сотни 
заявили о готовности бороться

Стуканов обращает внимание, что 
после 12 августа протесты носили 
преимущественно мирный характер.

— В общественном сознании 
сформировался устойчивый стереотип 
о ненасильственном протесте: «мирных 
людях, которые убирают мусор после 
демонстрации», «витрины не бьют», 
«снимают обувь перед тем, как встать 
на скамейку», «дарят цветы силовикам». 
«Лицом» массовых акций социального 

недовольства выступили девушки и 
женщины, которые позиционировались 
как символ мира и новой жизни. На 
этом фоне силовые методы борьбы 
сотрудников ОВД и других органов 
правопорядка с протестующими 
(применения спецсредств, задержания в 
общественных местах, разбитые витрины, 
вытоптанные клумбы цветов и прочее) 
воспринимались крайне отрицательно, 
как неоправданные, необоснованные, 
неадекватные обстановке….

Преподаватель Академии МВД 
приводит примеры. Студенты иняза пели 
песни в фойе, пять человек задержали, 
итог — «открытые выступления с 
решимостью бороться и нести жертвы 
сотен других студентов, их родителей, а 
также преподавателей университета». 6 
сентября тогдашний начальник ГУБОПиК 
разбил стекло двери кафе O’Petit — это 
«спровоцировало акцию сочувствия 
пострадавшему бизнесу, выразившемся в 
очередях в данное кафе».

Кроме того, формированию 
отрицательных стереотипов о 
милиции способствовала анонимность 
деятельности сотрудников, отмечает 
автор исследования. Речь идет о работе 
в гражданской одежде, закрытых лицах, 
передвижении на автомобилях без 
регистрационных знаков…

(сокращено)
tut.by

— Літва — Беларусь 2021. Занавес. 
Для тых, хто ўмее думаць, і для іх 
супрацьлегласцей — напісаў Яраслаў 
Раманчук на сваёй старонцы ў Фэйсбуку. 
— Адзін маленькі, але вельмі гучны 
факт. Дзве суседкі — Беларусь і Літва. 
Былі калісьці ў СССР. Выйшлі з яго па-
рознаму. Пайшлі ў розных кірунках. Ад 
слова «зусім».

Літва ўзяла курс на цывілізаваны 
свет: дэмакратыю, свабоду, капіталізм і 
сяброўства ў Еўрапейскім Саюзе.

Беларусь рукамі Кебіча/Лукашэнкі 
вырашыла аднавіць «былыя гаспадарчыя 
сувязі» і асноўныя інстытуты Савецкага 
Саюза: аўтарытарызм, параліч/імітацыя 
дэмакратыі, ашуканства бюракратыі, 
усёдазволенасць VIP-распарадчыкаў 
чужога, «савок/дзяржплан» і сяброўства 
ў пераважна імітацыйных інтэграцыйных 
праектах з Расіяй (СНД, ЕАЭС, СД).

Беларусь да сярэдзіны 1990-ых была 
значна большай і багацейшай, мела 
выдатныя стартавыя ўмовы для рыўка 
наперад.

Нагадаем тыя стартавыя ўмовы. У 
1995-м Літва: ВУП на душу насельніцтва 
— $1667, або ~ $6 млрд. для ўсёй краіны. 
Беларусь па выніках 1995 года: ВУП 
на душу насельніцтва — $1009, або ~ 
$10,3 млрд. для ўсёй краіны. Пры гэтым 
у Беларусі тады было на 6,6 мільёнаў 
чалавек больш, чым у Літве.

І вось прыйшоў 2021 год. 30 гадоў — 
дастаткова часу, каб ацаніць перавагі 
двух дыяметральна процілеглых 
стратэгій развіцця.

Менавіта ў 2021-м годзе ўпершыню 
ў гісторыі на нашых вачах адбываецца 
ўнікальная гістарычная падзея. Літва, 
краіна з насельніцтвам у ~ 2,7 млн. 

чалавек вырабляе больш валавога 
ўнутранага прадукту (ВУП), чым 
9,4-мільённая Беларусь (розніца ў 
насельніцтве — тыя ж 6,6 млн.). Паводле 
ацэнкі МВФ, ВУП Літвы ў 2021 годзе будзе 
$62 198 млн., а Беларусі — $60 725 млн.

ВУП на душу насельніцтва ў Літвы 
будзе $ 22 245 (39-е месца ў свеце), а ў 
Беларусі — $6487 (87-е месца ў свеце).

І гэта яшчэ не ўсё ў сэнсе параўнання 
двух суседзяў. У 2020-м экспарт тавараў 
Літвы склаў $34 млрд., а Беларусь 
экспартавала тавараў на $28,3 млрд. 
Экспарт тавараў на душу насельніцтва ў 
Літве перавышае беларускі ў 4,1 раза.

У Літве няма нафты, газу, золата, 
вугалю, металаў, алмазаў і вялізнага/
ёмістага ўнутранага рынку. У яе ёсць 
палітычная, грамадзянская і эканамічная 
свабода. Яна зняла бар’еры для доступу 
на рынак ЕС. А гэта пад $20 трыльёнаў у 
год. Вось вынік. Краіна, якая па плошчы 
ў 3,2 разы менш, чым Беларусь, якая мае 
насельніцтва ў 3,5 разы менш, у 2021 
годзе мае больш вялікую эканоміку, 
чым Беларусь. Літва актыўна прыцягвае 
грошы, чалавечы, прадпрымальніцкі і IT-
капітал з Беларусі. Вось такая кароткая 
гісторыя двух суседзяў.

Занавес. Для тых, хто ўмее думаць, для 
тых, хто жадае шчасця сваім дзецям/
унукам, хто імкнецца да росквіту сваёй 
краіны, на заслоне напісана адно. А вось 
для VIP-распарадчыкаў і спажыўцоў 
чужога лічбы па выніках 30-гадовага 
развіцця — гэта сігнал, каб гэтую заслону 
зрабіць жалезнай. Як было ў Савецкім 
Саюзе. Засталося толькі зразумець і 
ўбачыць, каго больш у Беларусі: першых 
або другіх.

novychas.by 

Літва па плошчы ў 3,2 разы меншая за Беларусь, насельніцтва 
ў 3,5 разы менш, а эканоміка большая. Вядомы беларускі 
эканамічны эксперт Яраслаў Раманчук ацаніў 30-гадовы 
суверэнны шлях Беларусі і Літвы. Параўнанне выйшла не на 
нашу карысць.

ПЛОШЧЫ, НАСЕЛЬНІЦТВА 
МЕНШ У РАЗЫ, А 

ЭКАНОМІКА БОЛЬШАЯ

Профессор Виталий Стуканов, сотрудник Академии МВД, 
изучил проблему травли сотрудников органов внутренних 
дел. Условиями возникновения проблемы, по мнению ученого, 
стал карательный образ ведомства и его сотрудников, а также 
снижение авторитета власти и рост социального недовольства.

МИЛИЦИОНЕР ДОЛЖЕН БЫТЬ ЗАЩИТНИКОМ…


